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اواخر سال گذشته بود که عرضه خودرو 
در بورس کالا به تصویب کمیسیون صنایع 
مجلس رســید و طرح ســاماندهی صنعت 
خودرو مصوب مجلس دهم بود که شورای 
نگهبان به یکی از ماده های آن ایراد گرفت و 
به سرانجام نرسید این امر در مجلس یازدهم 
دوباره در دســتور کار قــرار گرفت. چندی 
پیش مجددا طرح عرضــه خودرو در بورس 
در مجلس شورای اسلامی مطرح شده و در 
کمیسیون صنایع مجلس نیز روی جزئیات 
آن کار شــد اما اجرای آن با امــا و اگرهای 
بسیاری همراه شــد این درحالی است که 
احسان خاندوزی، وزیراقتصاد و سید جواد 
جهرمی، معاون عملیات و نظــارت بر بازار 
بورس کالای ایران اهتمام شدیدی بر اجرایی 
شــدن این طرح دارند به طوری که به گفته 
جهرمی وعده وزیر اقتصاد مبنی بر حمایت 
از عرضه خودرو در بورس محقق شــده و به 
زودی علاوه بر عرضه فیزیکی خودرو، تامین 
مالی خودروسازان از مســیر اوراق گواهی 
سپرده کالایی و سلف موازی استاندارد قرار 
است عملیاتی شود اما برخی از کارشناسان 
مخالف این طرح هستند و معتقدند که عرضه 
خودرو به بورس راه مناســب برای افزایش 
شــفافیت نیســت و این روش تنها سبب 
افزایش چالش های بازار خودرو خواهد شد و 
یکی از این چالش ها چندنرخی شدن قیمت 
خودرو و قیمت گذاری دستوری خواهد بود و 
اصولا کالایی مثل خودرو شرایط عرضه شدن 
در بورس را ندارد چرا که کالایی وارد بورس 
می شود که مانند خودرو تنوع نداشته باشد. 
 پیگیری جهرمی در ورود خودرو 

به بورس کالا
ســید جواد جهرمی، معــاون عملیات و 
نظارت بر بازار بورس کالای ایران درخصوص 
ورود خودرو به بورس کالا گفت: ســاعتی 
قبل وعــده وزیر اقتصاد مبنــی بر حمایت 
از عرضه خودرو در بورس محقق شــد و به 
زودی علاوه بر عرضه فیزیکی خودرو، تامین 
مالی خودروسازان از مســیر اوراق گواهی 
ســپرده کالایی و ســلف موازی استاندارد 
عملیاتی می شــود همچنیــن بحث عرضه 
خودرو در بــورس کالا که طــی هفته های 
اخیر با چالش هایی روبه رو شــده بود یکبار 
در کمیســیون تخصصــی شــورای عالی 
بورس مورد بحث و بررســی قــرار گرفت و 

امروز)دیروز( نیز در صحن شــورا با حضور 
وزیر محترم اقتصاد، وزیــر محترم صمت، 
ریاست سازمان بورس و ســایر اعضا مورد 
بررســی قرار گرفت و با اعلام نقطه نظراتی 
که وزارت صمت درباره عرضــه خودرو در 
بورس کالا داشــت، این طرح مورد تصویب 
اعضا قرار گرفت که در همین راســتا قطعا 
هماهنگی هایی با وزارت صمت در خصوص 
عرضه خودرو در بورس کالا صورت خواهد 
گرفت.  جهرمی ادامــه داد: بحثی که وجود 
دارد این اســت که با یک کلاس خودرویی 
فرآیند عرضه آغاز شود و همه خودروسازان 
کــه آن کلاس را تولید می کننــد اقدام به 
عرضه خودرو در بورس کالا خواهند کرد و 
کلیه تولیدات خودروســازان در آن کلاس 
در بورس عرضه می شــود و در مقابل تقاضا 
قرار خواهد گرفت و بــه صورت کلی وزارت 
صمت صلاحیت هایی در مورد بحث عرضه 
و الزام به عرضه خودروســازان و همین طور 
محدودیت هایی که در سمت تقاضا اعمال 
خواهد شــد، دارد. این محدودیت ها شامل 
گواهینامه یا پلاک فعال است که این موارد 
در زمان ثبت ســفارش مورد بررســی قرار 
خواهد گرفت.  او معتقد است: بحث ما درباره 
عرضه خودرو صرفا عرضــه فیزیکی نبوده 
بلکه تامین مالی خودروسازان و اوراق گواهی 
سپرده و ســلف موازی استاندارد از مواردی 
اســت که برای شــرکت های خودروسازی 
در نظر گرفته شــده کــه در هفته های آتی 
در این زمینه اطلاع رسانی خواهد شد و در 

اطلاعیه های بعدی که توسط شرکت بورس 
کالای ایران ارایه خواهد شــد اطلاع رسانی 

کامل انجام می شود. 
  ورود خــودرو به بــورس مزیتی 

نخواهد داشت
فربد زاوه کارشــناس صنعت خودرو در 
این خصوص به »آرمان ملی« گفت: عرضه 
خودرو در بورس تاثیری در قیمت نخواهد 
داشــت و فقط یک فرآیند به خرید خودرو 
اضافه خواهد شد که این فرآیند غیر عادی 
بوده و مساله اینجاست که مردم معمولی با 
این فرآیند آشنا نیســتند، بنابراین عرضه 
خودرو در بورس یک عملیات بیهوده خواهد 
بود. بایــد بپذیریم قیمت خــودرو در بازار 
آزاد در این محدوده هــای فعلی قرار دارد و 
چون حاضر نیستیم این واقعیت را بپذیریم 
طرح های عجیب و غریبی را ارائه می دهیم 
و می خواهیــم بر پایه آن بــازار را مدیریت 
کنیم.  این کارشناس خودرو افزود: عرضه 
خودرو در بورس نیز یکی از طرح هایی است 
که ارائه شــده و مزیتی را برای ما به همراه 
نخواهد داشــت و عرضه خودرو در بورس 
ســبب رســیدن قیمت  کارخانه به قیمت 
بازار نمی شــود و فقط در ایــن میان مردم 
اعتمادشــان را نســبت به بورس از دست 
خواهنــد داد.  زاوه بیان کــرد: کجای دنیا 
شرکتی را که در صورت های مالی اش ضرر 
می دهد اصرار به قیمت گذاری دســتوری 
می کنند؟ متأســفانه واقعیت این است که 
قیمت ها را باید هیات مدیــره تعیین کند 

ولی ما دچار لجاجت هســیتم و از 50 سال 
پیش تا کنون دائما گفته ایم تورم نداریم اما 
مردم روزبه روز این تورم را بیشتر احساس  
می کنند ایــن اتفاق درخودروســازی هم 
رخ داده اســت؟ این چه اصراری است که 
به روش قیمت گــذاری دســتوری داریم 
دراین چند ســال قیمت کــدام کالا ثابت 
مانده اســت و این نگاه به اقتصاد باید کنار 
گذاشته شود.  کسانی که معتقدند این راه 
منجر به انحصار می شــود راه واردات را باز 
بگذارند تــا بازار خودرو رقابتی شــود.  این 
کارشناس صنعت خودرو گفت: ما در ایران 
نزدیک به 30 شــرکت لوازم خانگی داریم 
درحالیکه کره جنوبی که قطب تولید لوازم 
خانگی اســت 2 کارخانه دارد یا اینکه 80 
خودروسازی در کشور داریم درحالیکه در 
کل دنیا 80 شــرکت خودروسازی است و 
این مساله که ما هرکاری را خودمان بلدیم 
نگاه غلطی است و چرا باید بنگاه اقتصادی 
اجبار کند که با قیمت دستوری بفروشد و 
اگر قیمت ها درست بود چرا 90 هزار میلیارد 
تومان خودروســازی ضرر داده است؟ و اگر 
چند ســال پیاپی زیان ده شده چرا تعطیل 
نمی شود و چرا اصرار به ورود به بورس اوراق 
بهادار دارند اگر وزارت صمت و مجلس با علم 
به زیان ده بودن شرکت های خودروسازی 
باز هم اصرار به ورود خودروسازها به بورس 
دارند چرا قوانین را عوض نمی کنند؟  زاوه 
معتقد اســت : واقعیت تلخ این اســت که 
قیمت پــژو 206 کــه 150 میلیون تومان 
است را به دوبرابر قیمت یعنی 320 میلیون 
می فروشــند. ســازمان حمایت از مصرف 
کننده هم یــک روز قیمــت تولیدکننده 
اعلام می کنــد و روز دیگــر قیمت مصرف 
کننده و همه اینها ناشی از عدم نگاه علمی 
اســت چرا که برخی نمی خواهند شــیوه 
مدیریت اقتصادی شــآنکه کارایی ندارد را 
تغییر  دهند.  همچنین محمدعلی دهقان 
دهنوی، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، 
خودرو را کالای مناسبی برای بورسی شدن 
نمی داند و تاکید دارد که ســازمان بورس 
مخالف قیمت گذاری دستوری خودرو است 
و معتقد است که کالایی مثل خودرو شرایط 
عرضه شدن در بورس را ندارد. چون اصولا 
کالایی وارد بورس می شــود مانند خودرو 

تنوع نداشته باشد. 

بنگــــاه هــا
معاون نظارت و کنترل داخلی بانک 
توسعه صادرات ایران عنوان کرد: 
لزوم استقرار سامانه نظارت 
غیرحضوری در سیستم بانکی

آرمان ملی: معاون نظارت و کنترل داخلی 
بانک توســعه صادرات ایران اعلام کرد: هدف از 
راه اندازی سامانه نظارت و بازرسی غیرحضوری 
بانک توســعه صادرات ایران، عبور از روش های 
سنتی بازرسی و نظارت در بانک ها و بهره مندی 
از ابزارهای نوین مبتنی بر فناوری اطلاعات است.  
حبیب احمدی در مراســم رونمایی از ســامانه 
بازرســی و نظارت غیرحضوری درباره ســامانه 
نظارت غیرحضوری، اظهار داشت: بر اساس تاکید 
دستگاه های نظارتی بالادستی و نیز مدیرعامل 
محترم بانک، تسریع در راه اندازی این سامانه در 
اولویت برنامه های معاونت نظارت و کنترل داخلی 
بانک توسعه صادرات ایران قرار گرفت. عضو هیات 
عامل بانک توســعه صادرات ایران اذعان داشت: 
با اســتفاده از تجربه بازرســان بانک و براساس 
مقررات و قوانین مرتبط با عملیات بانکی، بیش 
از 200 پروفایل و سناریو در سامانه مذکر تعریف 
و بارگذاری شده که با اســتفاده از انبار داده های 
بانک، هرگونه عدم تطابق را به صورت سیستمی 
و بدون دخالت عامل انسانی شناسایی کرده و در 
کارتابل بازرس مربوطه در شــعبه قرار می دهد.  
احمدی افزود: به این ترتیب بازرســان هر روز به 
صورت اتوماتیک، مغایرت هــای پروفایل ها را به 
صورت اتوماتیک از سامانه دریافت و مورد بررسی 
قرار می دهنــد.  وی با تاکیــد برویژگی پویایی 
ســامانه نظارت غیرحضوری گفت: این سامانه 
به طور مداوم در حال به روزرســانی اســت و در 
صورت ارائه خدمات برخط، خدمات آنلاین نیز به 
کاربران ارائه می دهد.  احمدی اعلام کرد: در حال 
حاضر تمرکز سامانه بر بخش های ریالی، عملیاتی، 
سامانه ها، سیستم ها، سرفصل های حساس بانکی 
و همچنین تسهیلات بانک اســت.  در ادامه این 
مراسم معاون مرکز بازرســی، ارزیابی عملکرد و 
پاسخگویی به مشــکلات وزارت امور اقتصادی و 
دارایی مزیت مهم امکان به روزرسانی بخشنامه ها 
و قوانین و مقررات در سامانه بازرسی غیرحضوری 
بانک توسعه صادرات را تحقق نظارت هوشمند 
برشــمرد و گفت: برنامه ششم توســعه تمامی 
دستگاه ها را مکلف به سامانه ای کردن فرایندها تا 
پایان سال سوم خود کرده بود و ما نیز در وزارت 
اقتصاد بحث نظارت هوشمند را در دستور کار قرار 
داده ایم.  دوستدار با اشــاره به افزایش روزافزون 
تراکنش های بانکی، یکــی از مزیت های نظارت 
هوشــمند را جلوگیری از اتلاف وقت در بازرسی 
عنوان کرد و گفت: در حال حاضر و با استفاده از 
سامانه غیرحضوری، تمامی فرایندهای ریالی و 
اعتباری تحت بازرسی قرار گرفته و امیدواریم که 

بحث ارزی نیز به سرعت به آن اضافه شود. 

بازار سرمـــــایه
با رشد بیش از 6 هزار واحدی شاخص؛ 

شاخص بورس سبزپوش شد
آرمان ملی: بازار ســرمایه روز گذشته پس 
از چند روز ریزش به روند صعودی بازگشــت به 
گونه ای که شــاخص کل با رشــد بیش از 6 هزار 
واحدی در کانال یک میلیون و 490 هزار واحدی 
قرار گرفــت. در معاملات دیــروز هرچند پس از 
مدت ها شاهد افزایش شــاخص بودیم اما بازهم 
رکورد پایین ترین ارزش معاملات خرد شکســته 
شــد. این موضوع در کنار ادامه روند خروج پول 
حقیقی دو عاملی هســتند که بازگشت بورس به 
روند صعودی را با تردید همــراه می کند.  بر این 
اســاس در معاملات دیروز بیش از چهار میلیارد 
و 991 میلیون ســهم، حق تقــدم و اوراق بهادار 
به ارزش 30 هــزار و 3۷8 میلیــارد ریال معامله 
شد و شــاخص کل بورس تهران با 6 هزار و 51۷ 
 واحد افزایش در ارتفــاع یک  میلیون و 490 هزار 
واحدی قرار گرفت، شــاخص هم وزن با یک هزار 
و 53۷ واحد افزایش به 40۷ هــزار و 12 واحد و 
شاخص قیمت با 932 واحد رشد به 246 هزار و 
932 واحد رسید.  علاوه بر این در معاملات دیروز 
نمادهای، پالایش نفت اصفهان )شپنا( با یک هزار 
و 321 واحد، پالایش نفت بندرعباس )شبندر( با 
یک هزار و 246 واحد، پالایش نفت تهران )شتران( 
با 8۷6 واحد، پالایش نفت تبریز )شبریز( با ۷03 
واحد و شرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا( با 54۷ واحد بیشــترین تاثیر را در رشد 
شاخص داشتند و در مقابل نمادهای، ملی صنایع 
مس ایران )فملی( با 618 واحد، توسعه معادن و 
صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو( با 504 واحد، 
فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با 952 واحد، گروه 
مپنا )رمپنا( با 309 واحد، بانک پاسارگاد )وپاسار( 
با 135 واحد و پتروشیمی پارس )پارس( با 122 
واحد بیش ترین مقاومت منفــی را رقم زدند.  از 
ســوی دیگر در بازار فرابورس نیز روند افزایشی 
حاکم بــود به طوری که  در این بــازار 2 میلیارد و 
52۷ میلیون برگه ســهم و اوراق مالی و در تعداد 
بیش از 152 هزار و ۷98 نوبت داد و ســتد شد و 
شاخص فرابورس با بیش از 110 واحد افزایش به 
کانال 19 هزار و 809 واحد رسید.  گفتنی است 
در معاملات دیروز فرابورس نمادهای، پلیمر آریا 
ساسول )آریا(، آهن و فولاد غدیر ایرانیان )فغدیر(، 
پالایش نفت لاوان )شاوان(، تولید برق عسلویه مپنا 
)بمپنا(، تجلی توسعه و معادن فلزات )تجلی( و پویا 
زرکان آق دره )فزر( مثبت و نمادهای، پتروشیمی 
زاگرس )زاگرس(، بیمه تجارت نو )بنو(، توســعه 
سامانه نرم افزاری نگین )توسن(، مجتمع جهان 
فولاد ســیرجان )فجهــان(، صنایع شــیمیایی 
کیمیاگران امروز )شکام( و فولاد هرمزگان جنوب 
)هرمز( تاثیر منفی بر شاخص فرابورس داشتند.  

خودروارزسکه و طلابــازار

204.000.000سایپا 330.000.000111سمند LX----دلار آمریکا15.176.000سکه امامی

187.000.000تیبا407.000.000دنا----یورو14.457.000سکه بهار آزادی

206.000.000ساینا325.000.000پژو پارس 37.680TU5پوند انگلیس8.280.000نیم سکه

206.000.000کوییک 304.000.000Rپژو 206 تیپ 2----درهم امارات5.280.000ربع سکه

340.000.000وانت زامیاد )آپشنال(301.000.000رانا پلاس1830لیر ترکیه30.000.000سکه گرمی

369.000.000شاهین460.000.000تارا دستی21.370دلار کانادا1.397.000هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان( بازار

ذره بیــــــن
 در پی الزام برای اختصاص

 50 درصد شیر خام به تولید 4 محصول؛ 
 بفرمایید4 محصول لبنیات
 چه سهمی از تولید دارند 

آرمان ملی: شرایط حاکم بر اقتصاد کشور به گونه ای رقم خورده 
که  برخی حوزه های تولید سیاســت خود را تنها به امتیازگیری از 
دولت متمرکز کرده اند و با هر بخشنامه و دستورالعملی که دولت در 
راستای حمایت  از مصرف کنندگان ابلاغ می کند ابتدا روش اعتراض 
را در پیش گرفته و پس از آن با التهاب آفرینی و کاهش عرضه برای 
رسیدن به خواسته های خود تلاش می کنند. موضوعی که در حوزه 
لبنیات بارها شــاهد آن بوده ایم و اخیرا با توجه به دستورالعملی که 
تولیدکنندگان را مکلف می کند تا 50 درصد از شــیر خام خود را به 
تولید 4 محصول پر مصرف اختصــاص دهند صدای اعتراض آنها را 
درآورده  اســت. البته تردیدی وجود ندارد اقتصاد دستوری همواره 
از سوی کارشناسان به عنوان شاخصه های تورم زا هشدار داده شده 
اســت. اما در خصوص لبنیات هنوز فرامــوش نکرده ایم که هنگام 
افزایش قیمت شیر خام و چالشی که بین دامداران و تولیدکنندگان 
لبنیات برای تعیین نرخ وجود داشــت تشــکل مربوطه بارها اعلام 
کرده بود بالغ بر 40 درصد از تولید واحدهــای لبنیات کالاهایی را 
تشــکیل می دهند که تنظیم بازار قیمت گذاری آن را برعهده دارد 
حال پس از آنکه واحدهای لبنیاتی با استفاده از مفرهای قانونی نظام 
قیمت گذاری را در دست گرفته اند و ســهم لبنیات هم به تدریج در 
سفره غذایی مردم در حال کم شدن است چه اتفاقی افتاده که الزام 
برای اختصاص سهم بیشــتری به تولید این محصولات فاقد توجیه 
بوده و تولید اقتصاد دستوری برنمی تابد. واقعا چه اتفاقی افتاده که 
تشکل های تولیدی و صنفی به خود اجازه می دهند به رغم استفاده 
از انرژی، نیروی کار و مواد اولیه ارزان بازهم یک جانبه سفره مردم را 
تحت الشعاع قرار دهند؟ در این رابطه حمدرضا بنی طبا، سخنگوی 
انجمن صنایع لبنی ایران، با اشــاره به نامه هفته گذشــته معاون 
بازرگانی وزیر جهاد کشــاورزی به صنایع لبنی گفــت: در این نامه 
معاون وزیر جهاد کشاورزی به صنایع لبنی دستور داده است که تا 
50 درصد از شیرخام کارخانه ها را به تولید 4 محصول لبنی مشمول 
قیمت تثبیتی اختصاص دهند. این به معنای تولید دستوری برای 
صنایع لبنی است که سیاست کم سابقه برای مداخله در بازار به شمار 
می رود.  بنی طبا با تاکید بر اینکه روشن است که این دستور پشتوانه 
کارشناسی لازم را ندارد، افزود: کافی بود که به آمار مصرف اقلام لبنی 
در بازار توجه می کردند تا دریابند در بین 4 قلم محصول عنوان شده، 
تنها پنیر UF 400 گرمی است که در بازار تقاضا برای آن وجود دارد 
و 3 محصول دیگر از کم تقاضاترین محصولات لبنی در بازار هستند.  
وی تصریح کرد: دلیل تقاضای پایین بازار برای 3محصول دیگر، عدم 
استقبال مردم برای خرید آنها و حاشیه ســود پایین برای مغازه دار 
است.  به گفته بنی طبا؛ به طور مثال مردم کمتر به سراغ خرید شیر 
نایلونی می آیند و مغازه دار نیز به دلیل ســود حداکثر 500 تا ۷00 
تومانی حاضر نیست بخشی از حجم یخچال خود را به این محصول 
لبنی اختصاص دهد.  وی اظهار کرد: اگر دولت به دنبال بهره مندی 
مردم از محصولات لبنی با قیمت مناســب اســت، به جای زیان به 
تولیدکننده، خود این بار زیان را بر دوش بکشد و با بستن قرارداد با 
صنایع لبنی برای خرید و توزیع این 4 محصول، نه تنها 50 درصد بلکه 
بیشتر از آن شــیرخام را به تولید آنها اختصاص دهد.  وی همچنین 
با اشاره به دســتور وزیر دادگســتری برای بازگرداندن قیمت های 
محصولات لبنی به تاریخ سی و یکم اردیبهشت ماه، اظهار کرد: این 
دستور نیز در نوع خود بی سابقه است، چرا که، به جز 4 محصولی که 
مشمول قیمت تثبیتی می شوند، قیمت سایر محصولات بر اساس 
آیین نامه قیمت گذاری محصولات ساخت داخل تعیین می شود که 
ضوابط قانونی مشخصی دارد.  بنی طبا گفت: تولیدکنندگان بر اساس 
ضوابط این قانون مختار هستند قیمت سایر محصولات را تعیین و 
به بازار عرضه کنند، تنها در صورتی دســتگاه های قضایی می توانند 
دخالت کنند که این ضوابط توسط تولیدکننده زیر پا گذاشته شده 
باشــد.  بنی طبا معتقد است؛ سیاســت تولید دستوری و همچنین 
دستور به ارزان فروشی مخرب تر از سیاست قیمت گذاری دستوری 
است و می تواند تولیدکننده را با زیان مواجه کند که در نهایت کاهش 
تولید و عرضه اتفاق خواهد افتاد و بازار را با نوســان بیشتری روبه رو 

خواهد کرد.  

بـــــازار
100 هزار تومان هم برای تخم مرغ کم است 

آرمان ملی: قیمت تخم مرغ درحالی از مرز 100 هزار تومان به 
ازای هر شــانه عبور کرده که فعالان بازار معتقدند این قیمت برای 
تولید مناسب نبوده و بسیار کمتر از قیمت تمام شده است موضوعی 
که رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار اســتان تهران معتقد 
است این قیمت پایین بوده و تداوم این روند ممکن نیست.  ناصر نبی 
پور رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران با اشاره 
به اینکه قیمت تمام شده تولید هر کیلو تخم مرغ در شرایط کنونی 
حدود 48 هزار تومان است، گفت: هر شانه تخم مرغ با این قیمت تمام 
شده و با توجه به این نرخ نهاده باید بین 130 تا 140 هزار تومان باشد. 
وی با اشــاره به اینکه همین حالا واحدهای تولید تخم مرغ در حال 
زیادن دهی هستند، گفت: بازار کشش قیمتی بالاتر از این را ندارد 
والا با احتساب هزینه نهاده و ســایر هزینه ها به علاوه حمل و نقل، 
هر شــانه تخم مرغ بین 130 تا 140 هزار تومان در می آید اما چون 
کشش قیمتی پایین اســت و مردم قدرت خرید ندارند به بهای صد 
هزار تومان عرضه می شود.  وی با اشاره به اینکه برای تولید هر کیلو 
تخم مرغ، بین دو کیلو و صد گرم تا دو کیلو و دویست گرم خوراک 
مصرف می شود، اضافه کرد: ارزان ترین نهاده در حال حاضر 14 هزار 
و ششصد تومان قیمت دارد. به عبارت دیگر تنها برای تولید یک کیلو 
تخم مرغ، لازم است مرغ حدود سی و دو هزار تومان خوراک مصرف 
کند، پس می بینید گرانی نهاده چطور قیمت تخم مرغ را نشانه رفته 
است.  نبی پور گفت: قیمت نهاده های دامی حدود شش برابر شده و 
وقتی نهاده دامی ششصد درصد رشد می کند، طبیعی است که قیمت 
محصول نهایی نیز دستخوش افزایش بسیار جدی شود.  این فعال 
صنفی گفت: هنوز تاثیرات افزایش شدید قیمت روشن نشده است، 
چرا که در دوره ای تولید ما زیاد بود اما حالا بسیاری از واحدهای تولید 
کننده مرغ و تخم مرغ به دلیل ورود به حاشیه زیان در حال تعطیلی 
هســتند. به گونه ای که تنها در خرداد مــاه 9 میلیون قطعه مرغ به 
کشتارگاه فرستاده شده است.  او ادامه داد: تاثیر این اتفاق بی تردید در 
یک تا دو ماه آینده بر بازار احساس می شود. در حال حاضر مرغداری 
50 هزارتایی، ماهی یک و نیم میلیارد تومان ضرر می دهد و همین 
مساله نشان می دهد تداوم تولید با خطری جدی روبه روست از این 
رو احتمالا با کاهش حجم تولید در ماه  های آتی، بازار مرغ و تخم مرغ 

دستخوش تلاطم می شود. 

آرمان ملی: وزیر اقتصاد و دارایی اخیــرا از ارائه لایحه 
دوفوریتی به مجلس خبر داده تا به واســطه تاثیر حذف ارز 
4200 تومانی بر قیمت تمام شده تولید نرخ ارز محاسباتی 
کمرگ از نرخ ETS به همان ارز ترجیحی بازگردد. این سخنان 
خاندوزی که برای تسریع اجرای آن خواستار همراهی مجلس 
شده اســت اگرچه به فاصله اندکی از ســوی روابط عمومی 
وزارتخانه تکذیب شــد و اعلام شد منظور خاندوزی کاهش 
تعرفه گمرکی از 4 به یک درصد بوده است اما این سخنان که 
بازتاب گسترده ای داشته موضوعی که روز گذشته واکنش 
رئیس سازمان برنامه و بودجه را نیز به همراه داشته و مسعود 

میر کاظمی گفته ارز 4200 تومانی باز نخواهد گشت. 
  اظهاراتی که حواشی زیادی داشت

بر این اساس احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد و دارایی از 
ارسال لایحه دوفوریتی به مجلس برای بازگشت ارز 4200 
تومانی برای محاسبه نرخ تعرفه گمرکی به جای ای تی اس 
خبر داده است. به گفته خاندوزی با توجه به تاثیر این موضوع 
بر قیمت تمام شــده تولید امیدوار هستیم مجلس با فوریت 
این لایحه موافقت کند.  او گفت: پس از آنکه مجلس شورای 
اسلامی دو فوریت لایحه قبلی دولت که در موضوع اصلاح نرخ 
ارز محاسباتی گمرک و برخی موارد دیگر بودجه سال 1401 
را رد کرد، بــه جهت اهمیت ویژه این موضــوع برای دولت، 
مجددا یک لایحه دو فوریتی مستقل و تنها متمرکز بر موضوع 
بازگشت نرخ محاسباتی گمرک از نرخ ETS به 4200 تومان 
به تصویب هیات دولت رسیده است.  وزیر اقتصاد ادامه داد: 
اهمیت این مساله از این جهت است که نرخ محاسباتی ارز در 
گمرک تاثیر بالایی در هزینه تمام شده تولید دارد و برای آنکه 
قیمت ها در سال 1401 بیش از این افزایش پیدا نکند دولت 
تصمیم به بازگشت نرخ محاسباتی گمرک به نرخ سال گذشته 
گرفته است. وی با بیان اینکه لایحه دو فوریتی جدید با امضای 

رئیس جمهور به مجلس ارســال شده است، گفت: به محض 
اینکه اعلام وصول این لایحه از ســوی هیات رئیسه مجلس 
انجام شود، این موضوع در دستور کار قرار خواهد گرفت.  وی 
با اشاره به لزوم همراهی مجلس با دولت در شرایط اقتصادی 
کشور، گفت: با توجه به تاثیری که این لایحه بر قیمت تمام 
شــده بنگاه های تولیدی دارد، امیدوار هستیم مجلس با دو 
فوریت آن موافقت کند.  البته به فاصله اندکی از اظهارات وزیر 
روابط عمومی وزارتخانه اقتصاد دارایی تکذیبیه ای را منتشر 
کرد که در آن بازگشت ارز 4200 تومانی به گمرک را مردود 
اعلام شده بود مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در این اطلاعیه تصریح کرده است، دولت 
به منظور کاهش اثرات تورمی ناشــی از افزایش بهای تمام 
شده کالاهای وارداتی مربوط به تولید از محل وجوه گمرکی، 
نسبت به ارسال لایحه ای با قید دو فوریت به مجلس شورای 
اسلامی اقدام نموده و خواستار کاهش حقوق گمرکی مواد 
اولیه، واسطه ای، اجزا، قطعات و ماشین آلات از 4 درصد به 1 
درصد شده است، که امید است هرچه زودتر در دستور بررسی 
و تصویب قرار گیرد. در این اطلاعیه تأکید شده است؛ لایحه 
مذکور ارتباطی به کاهش نــرخ ارز حقوق ورودی از ETS به 

4200 تومانی ندارد. 

 میرکاظمی هم واکنش نشان داد
البته این پایان ماجرا نبوده و بــا توجه به اینکه اظهارات 
خاندوزی با واکنش های گسترده ای همراه بود و کارشناسان 
آن را به نوعی عقبگرد دولــت در اصلاحات اقتصادی خود 
عنوان می کردند روز گذشته رئیس سازمان برنامه و بودجه 
نیز نسبت به این سخنان واکنش نشــان داد و تاکید کرد از 
بازگشت ارز ترجیحی خیری نیســت.  مسعود میرکاظمی 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در حاشــیه جلسه هیات 
دولت درباره مصوبات سفرهای اســتانی دولت گفت: سال 
گذشته پرداخت تعهدات سفرهای استانی 135 درصد بوده 
و بیش از اینکه تعهد کرده بودیــم، انجام پرداخت کردیم و 
از ماه آینده پرداخت های ما نیــز افزایش خواهد یافت. وی 
افزود: ما تعهد دادیم برای مصارف کشــور استقراض نکنیم 
و بر این تعهد هستیم. در ماه جاری 12 هزار میلیارد تومان 
برای مصارف عمرانی گذاشــتیم.  میرکاظمی درباره اینکه 
آیا ارز 4200 تومانی بازخواهد گشت؟ بیان کرد: این اتفاق 
نخواهد افتاد، مثلا قیمــت گندم تغییــر نمی کند ولی ما 
برای آن مابه التفاوت ریالی می دهیم و این برای دارو و نان 
پرداخت می شود و الباقی آزاد شــده و پرداخت هایی که در 
سازمان هدفمندی پرداخت شده برای حمایت از مردم در 
قبال همین آزادسازی هاســت. در سایر کشورها هم یکی از 
بحران های جدی افزایش قیمت انرژی و مواد غذایی است 
و ما تلاش کردیم با پرداخت هــا از مردم مان حمایت کنیم 
تا از این افزایش قیمت ها در سطح جهانی، به مردم آسیبی 
وارد نشود.  رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره رتبه بندی 
معلمان و اعتبار آن گفت: 6 هزار میلیارد تومان این ماه برای 
رتبه بندی معلمان در نظر گرفتیم؛ پرداخت های ما در سقف 
بودجه انجام می شود و حدود 36 هزار میلیارد تومان برای این 

کار در نظر گرفته شده است.

بررسی »آرمان ملی« از اظهارات خاندوزی برای بازگشت ارز 4200 تومانی نشان می دهد؛ 

اصلاحات اقتصادی دولت در کوچه بن بست

»آرمان ملی« تبعات ورود خودرو به بورس کالا را بررسی می کند 

بورس کالا در دوراهی تصمیم سازان 


